

Referat fra Grønt Forum møde den 21. november 2024 kl. 16-18, Rådsalen, Kongensgade 18, Slangerup.

DATO

21. november
2024

Indkaldte:

Formand Ursula Lange – DN Frederikssund
Per West – Jægerrådsformand
Bent Mariager – Frederikssund Grønne Nabofællesskaber
Ida Dahl-Nielsen – Naturstyrelsen Nordsjælland
Niels Nielsen – Kulturrådet -KUF
Emil Kondrup – Friluftsrådet
Hanne Døcker – Frederikssund Klimaforening
John Hansen – DOF Frederikssund
Niels Eghøj Nielsen, Nordsjællands Landboforening
Jeff Christensen - BUS
Kirsten Bøgeskov Mortensen – Dansk Vandrelaug

Mette Rask Jensen- Frederikssund Kommune
Karin Helene Larsen - Frederikssund Kommune
Lasse Højsgaard Petersen – Frederikssund Kommune
Novafos v/Jens Stærdahl og Siff Clæsøe Jørgensen

Tilstede:

Formand Ursula Lange – DN Frederikssund
Per West – Jægerrådsformand
Bent Mariager – Grønne Nabofællesskaber
Ida Dahl-Nielsen – NST Nordsjælland
Hanne Døcker – Frederikssund Klimaforening
Kirsten Bøgeskov Mortensen – Dansk Vandrelaug

Mette Rask Jensen- Frederikssund Kommune
Karin Helene Larsen - Frederikssund Kommune
Lasse Højsgaard Petersen – Frederikssund Kommune
Novafos v/Jens Stærdahl og Siff Clæsøe Jørgensen

Ikke tilstede:

Niels Nielsen – Kulturrådet – KUF
Emil Kondrup - Friluftsrådet
John Hansen – DOF Frederikssund
Niels Eghøj Nielsen – Nordsjælland Landboforening
Jeff Christensen – BUS

Referent

Lasse Højsgaard
Petersen



Dagsorden

1. Godkendelse af dagsorden

Dagsorden er godkendt.

2. Information om regnvandshåndtering i Sillebro Ådal v/ Novafos Jens Stærdahl og Siff Clæsøe Jørgensen

Jens giver overblik over de 6 regnvandsbassiner i Sillebro Ådal, som Novafos er ansvarlige for. Regnvandsbassiner er der for at rense vandet inden vandet bliver ledt ud i Sillebro Å.
Når vandet står stille bundfældes sedimentet.

Novafos skal oprense nogle af bassinerne, lade nogle af bassinernes vegetation stå til, som formentlig vokser til i rørskov og vil dedikere to zoner til padder, hvor paddernes adgang til bassinerne forbedres. Det oprensede sediment transporteres til geotubes, så sedimentet ikke ligger i ådalen. Transporten af sediment foretages med cuttersuger. Når sedimentet er tømt for vand, transporteres det til jorddeponi.

Bent: lukkes kanalen mellem bassinerne og vandløbet under arbejdet?

Jens: nej, der bliver ikke taget så meget sediment op, at det sænker vandspejlet i bassinerne.

Per: hvorfor bruger man ikke en gravemaskine?

Jens: hvis man grabber sedimentet op med en gravemaskine, får man for meget vand med i sedimentet.

Per: det virker meget omkostningstungt.

Jens: man betaler pr. ton der skal køres væk, og da det er et stort anlæg, vil det blive for dyrt, hvis der er for meget vand med i sedimentet, da vand øger vægten af sediment betragteligt.

Jens fortæller, at arbejdet kommer til at se voldsomt ud. Det tager ca. et år og så kan man ikke se arbejdet har været udført. Dog mener Jens, at det kan betale sig naturmæssigt og rekreativt på længere sigt.

Siff forklarer om de delelementer ved arbejdet: bl.a. udkigspunkt og paddezoner.

Ursula: der er bekæmpelse af japansk-pileurt i Sillebro Ådal, men der er et lille stykke, som ikke bliver bekæmpet. Der bør være en dialog mellem Novafos og kommunen.

Jens: vi passer vores bassiner, og har været i dialog med kommunen om bekæmpelse af japansk-pileurt.

Hanne: har hørt at det ikke er sigtet med bassinerne at forsinke kvælstof.

Jens: bassinerne tager noget af kvælstoffet, men bassinerne er primært lavet for at rense for olie og tungmetaller fra byen og forsinke vandet ved store mængder regn.

3. Evaluering af besigtigelsestur den 22. august 2024 v/ Ursula og Bent.

Ursula: kronetræ-dækningsgraden må ikke falde indtil 2030.
Problematisk med for få træer i lokalplanerne.

Ursula lægger op til en diskussion af hvordan man kan få politikerne i tale med Grønt Forum.

Som det er nu, kan man se referat af hvad politikerne siger til møder, og Grønt Forum kommer på en årlig besigtigelsestur med politikerne.

Det kunne være godt med møder, som minder om møderne Klimarådet holder, hvor der er politikere til stede.

Ida: i Gribskov Kommune har de minimum to politikere med til møderne. Man har haft diskussionen i Frederikssund om der skulle være politikere med til Grønt Forums møder.

Bent: han har ikke oplevet andre steder, hvor der både er et Klimaråd og et Grønt Forum. Derfor bør man muligvis overveje, om de to råd kan slås sammen, så politikerne bedre kan prioritere møderne.

Mette: man kan tage fat i Klimarådet og spørger om de kunne være med på, at lave en sådan sammenslutning. Klimarådet har politikere med til møderne.

Per: Grønt Forum er en lukket klub, hvor holdningerne bliver i det her lille forum. Det der bliver snakket om, bør komme ud til mennesker der beslutter (politikere), så de bliver påvirket af Grønt Forums holdninger.

Ursula: ved en sammenlægning bliver der mindre tid til at snakke om natur.

Hanne: man kunne foreslå et holde nogle møder sammen, og nogle møder som de afholdt nu.

Generel stemning blandt deltagerne for at foreslå at afholde nogle møder sammen og nogle hver for sig i de to råd.

4. Orientering fra administrationen

- sø ved Enebærvej v/ Karin Helene Larsen

Karin Helene: det hele starter med kommunens Naturhandleplan, hvori der står at der skal etableres bl.a. flere søer.

Der her været en borgerhenvendelse, som spurgte ind til om der skulle laves en rigtig sø i stedet for at have oversvømmelser ofte på det grønne areal.

Der er ikke nogen andre fra administrationen, som havde indsigelser i forhold til at etablere en sø på området.

Generel stemning blandt lokale borgere, som synes det er en god ide at anlægge en sø.

Der har dog været bekymring hos nogle borgere om det kan øge risikoen for oversvømmelse.

Det er ikke kommunens vurdering, at det påvirker risiko for oversvømmelse negativt, at etablere en ny sø. Derfor vil kommunen fortsat arbejde for at etablere en sø.

Bent: hvor dyb skal den være?

Karin Helene: 50-75 centimeter.

Ursula: historisk set har der været popler langs matrikelskellet, som kunne holde på noget af vandet, men de er blevet fældet.

Kirsten havde henvendt sig til Karin Helene omkring Haugemølle Engen, fordi engen bliver oversvømmet.

Karin Helene forklarer at det er §3-registreret natur, og derfor kan der ikke laves store ændringer, som vil ændre tilstanden for området.

- Indsatsplan for bekæmpelse af kæmpebjørneklo

Punktet bliver gennemgået på næste KNE-møde den 3. december 2024. Det er muligt at se dagsordenspunktet på kommunens hjemmeside.

- Retningslinjer for placering af solceller

Mette: der har været gældende retningslinjer for kommunen i kommuneplanen.

Der er klare målsætninger som kommunen skal nå, og Mette viser eksempler på vedvarende energi (VE), som kan hjælpe med at opnå målene.

Politikerne har ikke vedtaget principper endnu om indførelsen af VE, men det skal besluttes i 2025. Politikerne er blevet præsenteret for forslag til principper i 2023.

Pointer fra Solcellebekendtgørelsen, som er præsenteret for politikerne:

- 150 meter fra landsbyer og sommerhusområder
- 150, 300 og 750 meter fra beboelse hvis en, to eller tre sider af en grund har udsigt til et VE-anlæg – kortere afstande kan aftales
- Hovedregel om etablering af afskærmende beplantning ved nærhed til beboelse.

- § 3 kortlægning/besigtigelser

Punkt ikke nået.

- Rørbrud ved Kirkeengen

Karin Helene: det rørlagte vandløb er blevet skubbet op af jorden, og nu render der vand ud på engen.

Der løber desværre også okker ud, men kommunens rådgiver mener ikke okker er et stort problem for dette vandløb. Rådgiveren mener at det ville afhjælpe noget af mængden som løber ud på engen, hvis der bliver rodsåret i røret nedstrøms.

- Vedr. politisk projektudvalg vedr. Grøn omstilling af arealer.

Punkt ikke nået. Se evt. orienteringspunkt på KNE's møde den 3. december 2024

5. Forespørgsel fra Friluftsrådet vedr. mødetidspunkt for GF møder

Der er kommet en forespørgsel fra Friluftsrådet, om møderne kan holdes efter kl. 19 om aftenen.

Ursula: er det et generelt ønske, at afholde møderne senere?

Generel holdning er, at 16-18 passer godt. Flere af deltagerne har vænnet sig til mødetidspunktet og planlægger efter dette mødetidspunkt. Ursula orienterer Friluftsrådet om mødetiderne fortsætter kl. 16-18.

6. Forslag om at udskyde valg af næstformand til 1. møde i 2025

Der er ingen indvendinger imod forslaget.

Der opfordres til at medlemmerne af Grønt Forum overvejer om de vil være næstformand.

7. "Bordet rundt" – kort orientering fra foreningerne.

Bent: ved Græse Bakkeby bliver der plantet træer lørdag d. 30. november kl. 12-15. Danmarks Radio kommer. Kommunens kommunikationsafdeling er også velkommen til at lægge en artikel op på kommunens hjemmeside.

Kirsten: hovedorganisationen har fået ny formand, som skaber forandringer, så det står stille i de lokale afdelinger. Den lokale afdeling får hverdagen til at hænge sammen og holder stadigvæk ture.

Ida: fokusere på Den Grønne Trepark og på lavbundsgrunde.

Ursula: har fået lavet nye brochurer omkring fortidsminder, som bliver delt ud til mødedeltagerne.

Per: jægerne har haft en sammenkomst med en 2. klasse og kunne fortælle hvordan man går på jagt. Formanden for jægerrådet i Frederikssund havde købt fasaner, og Pers hund skulle finde dem og ungerne skulle plukke fasaner – det var en god dag. Det er jagtsæson nu, så der bliver jaget en del.

8. Foretræde for politikere

Ursula: vi ønsker at få foretræde for politikerne tidligt på året. Søren Weimann snakkede om februar.

Mette: ønsker dagsorden skal sendes til kommunen to måneder før man ønsker foretræde, så administrationen og politikerne har mulighed for at kunne forholde sig til dagsorden.

Ursula: foreslår at sende en mail rundt, hvori der skal være input til dagsorden til et sådant møde.

En sådan mail med input til dagsorden skal være sendt til administrationen i starten af december, da KNE-mødet er d. 4. februar.

Ida: vil gerne have politikernes input til Den Grønne Trepert ved foretræde for politikerne.

9. Evt.

Ursula: det ville være godt, hvis referaterne blev sendt ud til godkendelse kort tid efter mødet.

Referatet sendes ud så hurtigt som muligt efter møderne.

Næste møder i 2025:

Næste møde bliver d. 6. februar 2025 kl. 16-18

Mødet derefter bliver d. 8. maj 2025 kl. 16-18

Besigtigelsesturen bliver d. 4. september 2025 kl. 16-18

Mødet derefter bliver d. 13. november 2025 kl. 16-18

Liste med forslag til punkter til kommende møder:

1)